

Doktoratskolleg

Geschlechter und Geschlechterverhältnisse in Transformationen



Ausschreibung für Doktorand*innen

Zeitraum der Ausschreibung: 1.5.2025-15.6.2025

Start des Doktoratskollegs: 1.10.2025

Laufzeit: mindestens 3 Jahre

<https://www.uibk.ac.at/de/dk-gender/>

Gender Studies spielen in Ihrem Dissertationsprojekt eine wichtige Rolle?

*Sie sind an einem interdisziplinären Netzwerk von Doktorand*innen interessiert?*

*Werden Sie Kollegiat*in im Doktoratskolleg*

„Geschlechter und Geschlechterverhältnisse in Transformationen“!

Das Doktoratskolleg *Geschlechter und Geschlechterverhältnisse in Transformationen* (DK Gender) an der Universität Innsbruck bietet Ihnen die Möglichkeit, in einem interdisziplinären Rahmen an der Promotion zu arbeiten. Wir begleiten Ihren Promotionsprozess in einem interdisziplinär gestalteten Diskursraum und bieten eine Betreuung durch eine interdisziplinäre Faculty. Als Kollegiat*in des DK Gender wird Ihnen eine forschungsorientierte und koordinierte Betreuung der Dissertation angeboten und Zugang zu internationalem Netzwerken ermöglicht. Zudem haben Sie Zugang zu Fördermitteln für Konferenzreisen und Workshops (z.B. Summer Schools, Methodenworkshops etc.).

Wir bieten...

Zertifikat | Zusätzlich zur Promotionsurkunde erhalten Sie ein Zertifikat über die erfolgreiche Teilnahme am Doktoratskolleg.

Möglichkeit für ein Stipendium | Nach der Inskription in das Doktoratsstudium in Ihrem Dissertationsfach an der Universität Innsbruck und der Vorlage eines Exposés können Sie sich für ein Dissertationsstipendium aus der Nachwuchsförderung der Universität Innsbruck bewerben: <https://www.uibk.ac.at/de/forschung/forschungsfoerderung/phd/dokstip/>

Forschungsplattform | Das DK Gender ist eng angebunden an die Forschungsplattform Center Interdisziplinäre Geschlechterforschung an der Universität Innsbruck (<https://www.uibk.ac.at/de/geschlechterforschung>) und bietet somit die Möglichkeit zur Mitarbeit in einem breiten interdisziplinären Forschungsnetzwerk im Bereich Gender Studies.

Workshops und Kurse | Für Kollegiat*innen des DK Gender wird jährlich ein Dissertationsworkshop angeboten. Zusätzlich gibt es Methoden-, Theorie- und Lektürekurse im verpflichtenden Studienprogramm. Kollegiat*innen können zudem am europäischen Studienprogramm InterGender (<https://liu.se/en/research/intergender>) teilnehmen.

Interdisziplinäre Betreuung | Unsere interdisziplinäre Faculty begleitet Sie in Ihrer Promotionsphase: <https://www.uibk.ac.at/de/dk-gender/faculty/>

Fördermittel für Konferenzreisen und Workshops | Als Kollegiat*in des DK Gender stehen Ihnen Fördermittel für Konferenzreisen und Workshops zur Verfügung.

Studienprogramm

Kollegiat*innen besuchen zusätzlich zu Kursen des Curriculums des Faches Kurse des DK Gender.

Verpflichtend ist eine jährliche Präsentation zum Promotionsprojekt im Dissertationsworkshop sowie die Teilnahme an einem Theorie-/Methodenkurs und einem Lektürekurs.

Erwartet werden die aktive Teilnahme an Veranstaltungen, Lehrangeboten und Gastvorträgen des DK Gender sowie die regelmäßige Diskussion des Arbeitsstandes mit Kollegiat*innen und der Faculty.

Voraussetzungen

Voraussetzung für eine Bewerbung ist, dass die Bewerber*innen die Anforderungen des Curriculums des jeweiligen PhD-/Doktoratsstudiums erfüllen, in dem sie inskribiert sind bzw. sich inskribieren wollen.

Bewerbung

Wir laden (zukünftige) Doktorand*innen ein, sich für das Doktoratskolleg zu bewerben. Kandidat*innen sollten über einen sehr guten Master- oder Diplom-Abschluss in einem der im DK Gender vertretenen oder diesen nahestehenden Fächern verfügen (z.B. Alte Geschichte, Anglistik, Bildungs- und Erziehungswissenschaft, Gender Studies, Germanistik, Geschichte, Linguistik, Politikwissenschaft, Romanistik, Soziologie) und ein Dissertationsprojekt verfolgen, das im Feld der Gender Studies zu verorten ist.

Ihre Bewerbungsunterlagen:

- Motivationsschreiben
- Lebenslauf
- Universitäre Abschlusszeugnisse
- digitale Version der Diplom- oder Masterarbeit
- ggf. Empfehlungsschreiben oder Gutachten der Diplom- oder Masterarbeit (maximal 1 Empfehlungsschreiben oder ein Gutachten)
- Konzept für das Dissertationsprojekt (max. 5 Seiten), inkl. der Verortung des Themas in den Gender Studies

Bitte senden Sie Ihre Bewerbungsunterlagen bis spätestens 15. Juni 2025 per E-Mail an dk-gender@uibk.ac.at.

Kontakt für Rückfragen:

Julia Tschuggnall (Koordination)

Doktoratskolleg „Geschlechter und Geschlechterverhältnisse in Transformationen“

Center Interdisziplinäre Geschlechterforschung Innsbruck (CGI)
Universität Innsbruck
Ágnes-Heller-Haus, 5. Stock
Innrain 52a | 6020 Innsbruck | Österreich

E-Mail: dk-gender@uibk.ac.at

Web: <https://www.uibk.ac.at/de/dk-gender/>

Innsbruck Doctoral College

Gender and Gender Relations in Transformation



Call for applications for PhD-researchers

Period of the call: 1.5.2025-15.6.2025

Start of the Doctoral College: 1.10.2025

Duration: at least 3 years

<https://www.uibk.ac.at/en/dk-gender/>

Gender Studies are of major importance in your dissertation project?

Are you interested in an interdisciplinary network of PhD researchers?

Become a fellow in the Doctoral College "Gender and Gender Relations in Transformation"!

The Innsbruck Doctoral College *Gender and Gender Relations in Transformation* (IDC Gender) at the University of Innsbruck offers you the opportunity to work on your PhD thesis in an interdisciplinary framework. We offer a stimulating academic environment and supervision by an interdisciplinary faculty. As a fellow of the IDC Gender, you will have research-oriented supervision of your dissertation and access to international networks. You will also have access to funding for conference trips and workshops (e.g. summer schools, methodology workshops, etc.).

What we offer...

Certificate | In addition to the doctoral certificate, you will receive a certificate of successful participation in the doctoral program of the IDC Gender.

Opportunity for a scholarship | After enrolment in the doctoral program of your dissertation subject at the University of Innsbruck and submission of a thesis synopsis, you can also apply for a dissertation scholarship from the University of Innsbruck's support program for early career researchers:

<https://www.uibk.ac.at/de/forschung/forschungsfoerderung/phd/dokstip/>

Research Platform | The IDC Gender is closely linked to the Research Platform Centre for Interdisciplinary Gender Studies at the University of Innsbruck (<https://www.uibk.ac.at/en/geschlechterforschung>) and offers participation in a broad interdisciplinary research network in the field of gender studies.

Workshops and courses | A dissertation workshop is offered annually for IDC Gender fellows. In addition, we offer methodological, theoretical and reading courses as part of the compulsory study program. Fellows can also take part in the European study program InterGender (<https://liu.se/en/research/intergender>).

Interdisciplinary supervision | Our interdisciplinary faculty will support you during your PhD studies: <https://www.uibk.ac.at/en/dk-gender/faculty/>

Funding for conference trips and workshops | As a IDC Gender fellow, you are entitled to funding for conference trips and workshops.

Program

In addition to courses of their respective doctoral program, PhD researchers will attend courses of the IDC Gender.

An annual presentation of your doctoral thesis in the dissertation workshop as well as participation in a theory/methods course and a reading course are mandatory.

Active participation in events, courses and guest lectures of the IDC Gender, regular discussion of the progress of work with fellow PhD researchers and the faculty are expected.

Requirements

Applicants must fulfil the requirements of the curriculum of the PhD/doctoral program in which they are enrolled or wish to enroll.

Application

We invite PhD researchers to apply for the Innsbruck Doctoral College. Candidates should have an excellent master's degree in one of the subjects represented in the IDC Gender or related subjects, e.g., Ancient History, English Studies, Education, Gender Studies, German Studies, History, Linguistics, Political Science, Romance Studies, Sociology. Candidates should be working on a dissertation in the field of Gender Studies.

Your application documents:

- Letter of motivation
- Curriculum vitae
- University degree certificates
- Digital version of the master's thesis
- If applicable, letter of recommendation or review of the diploma or master's thesis (not more than one letter of recommendation or review)
- Synopsis / concept of the dissertation thesis (max. 5 pages), including its position within gender studies

Please send your application documents by e-mail to dk-gender@uibk.ac.at by 15 June 2025 at the latest.

Contact for queries:

Julia Tschuggnall (Coordination)
Doctoral program 'Gender and gender relations in transformation'
Centre for Interdisciplinary Gender Studies Innsbruck (CGI)
University of Innsbruck
Ágnes-Heller-Haus, 5th floor
Innrain 52a | 6020 Innsbruck | Austria

E-Mail: dk-gender@uibk.ac.at

Web: <https://www.uibk.ac.at/en/dk-gender/>